



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.



IPUမှထုတ်ပြန်သော သတင်းအကျဉ်းချုပ် (၄-၁၀-၂၀၁၈)

(၇၃) ကြိမ်မြောက်ကုလသမဂ္ဂအထွေထွေညီလာခံ - ကျန်းမာရေးနှင့် အာဟာရဓာတ်ပြည့်ဝရေး တို့အတွက် ပါလီမန်များ၏ ထောက်ခံအားပေးမှုကိုစုစည်းခြင်း

ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ ကတိကဝတ်ပြုမှုများနှင့် ဒေသအလိုက် ဖြစ်ရပ်မှန်အခြေအနေများအကြား ကွာဟချက်ကို ပေါင်းကူးဆက်စပ်ပေးလျက်၊ ကုလသမဂ္ဂက ကျင်းပသောအစည်းအဝေးများတွင် ပါလီမန်များ၊ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၏ အင်အားကိုစုစည်းရယူရန်အတွက် လွန်ခဲ့သည့် အပတ်က ကျင်းပခဲ့သော (၇၃) ကြိမ်မြောက် ကုလသမဂ္ဂအထွေထွေညီလာခံဖွင့်ပွဲသို့ နိုင်ငံတကာ ပါလီမန်များအဖွဲ့ (IPU) က ပါဝင်တက်ရောက်ခဲ့ပါသည်။ အစည်းအဝေးအစီအစဉ်တွင် ထိပ်ဆုံးမှ ပါဝင်ခဲ့သောအကြောင်းအရာများမှာ မကူးစက်နိုင်သောရောဂါများ၊ ပိုမိုကောင်းမွန်သောအစာ အာဟာရ၊ အမျိုးသမီးများနှင့် ကလေးသူငယ်များအတွက် ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှု ရရှိနိုင်ရေးတို့ ဖြစ်ကြပါသည်။

IPU ဥက္ကဋ္ဌ Ms.Gabriela Cuevas သည် မကူးစက်နိုင်သောရောဂါများဆိုင်ရာ တတိယ အကြိမ် အဆင့်မြင့်အစည်းဝေး၌ နိုင်ငံရေးဆိုင်ရာကြေညာချက်တစ်ရပ်ကို ထုတ်ပြန်ခဲ့ပါသည်။ အစည်းအဝေး၏ဦးတည်ချက်မှာ နှစ်စဉ်လူသန်း ၃၀ ကျော်သေဆုံးစေသည့် ကင်ဆာ ရောဂါ၊ ဆီးချိုရောဂါ၊

နှလုံးရောဂါတို့ကဲ့သို့သော ရောဂါများ၏ ဖြစ်ပွားမှုပမာဏကို ထိရောက်စွာ လျော့ချရေးအတွက် ကြိုးပမ်းချက်များကို ပြန်လည်တွန်းအားပေးမြှင့်တင်ရန်ဖြစ်ပါသည်။ ထိုရောဂါများကို ဟန့်တားရန် လိုအပ်သော နိုင်ငံရေးအရ စိတ်အားထက်သန်မှုကို တည်ဆောက်ရာတွင် IPU အဖွဲ့နှင့် ပါလီမန်များ၏ အခန်းကဏ္ဍကို IPU ဥက္ကဋ္ဌက မီးမောင်းထိုးပြခဲ့ပါသည်။

ပါလီမန်များသည် နိုင်ငံအဆင့်ဦးစားပေးလုပ်ငန်းများကို သတ်မှတ်ရာတွင်လည်းကောင်း၊ ကျန်းမာသော နေထိုင်စားသောက်မှုဘဝပုံစံများကို မြှင့်တင်ရန်နှင့် မကူးစက်နိုင်သောရောဂါများ ဖြစ်ပွားရသည့် အကြောင်းရင်းများကို ဖြေရှင်းရန်အတွက် ဥပဒေများရေးဆွဲရာတွင်လည်းကောင်း အရေးပါသောကဏ္ဍမှ ပါဝင်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြောင်း IPU ဥက္ကဋ္ဌက ပြောကြားခဲ့ပါသည်။ ပါလီမန်များ၏ ဘတ်ဂျက်ဆိုင်ရာလုပ်ပိုင်ခွင့်များကိုကျင့်သုံးလျက် မကူးစက်နိုင်သောတိုက်ဖျက်ရေး စီမံချက်များ/ မဟာဗျူဟာများအတွက် လုံလောက်၍ ရေရှည်ရရှိနိုင်သော ဘဏ္ဍာငွေအရင်းအမြစ်များ ခွဲဝေပေးနိုင်အောင် ပါလီမန်များက ဆောင်ရွက်ပေးနိုင်ပါသည်။

IPU အထွေထွေအတွင်းရေးမှူးချုပ်နှင့် အာဟာရမြှင့်တင်ရေးလှုပ်ရှားမှု (SUN) ၏ ဦးဆောင် အုပ်စုအဖွဲ့ဝင်ဖြစ်သူ Mr.Martin Chungong က “ပါလီမန်များသည် အာဟာရမြှင့်တင်ရေးကို နိုင်ငံရေး ဆိုင်ရာ ဦးစားပေးလုပ်ငန်းတစ်ခုအဖြစ် သတ်မှတ်သင့်သည်” ဟု ပြောကြားခဲ့ပါသည်။ အာဟာရ မြှင့်တင်ရေးလှုပ်ရှားမှု၏ ဦးတည်ချက်မှာ အာဟာရချို့တဲ့မှုကို တိုက်ဖျက်ရန် ဖြစ်ပါသည်။

SUN အစည်းအဝေး၌ IPU က စီစဉ်ကျင်းပသော အာဟာရမြှင့်တင်ရေးဆိုင်ရာ ပါလီမန် လှုပ်ရှားမှုများတွင်၊ ကျား/မ တန်းတူဖြစ်ရေး ရှုထောင့်အမြင်ကို ပေါင်းစပ်ပါဝင်စေရန် အရေးကြီးမှုကို လည်းကောင်း၊ အားလုံးအတွက် ပိုကောင်းသော အာဟာရဓာတ်ရရှိရန် ကျား/မ တန်းတူဖြစ်မှုကို ဟန့်တားနေသည့် အတားအဆီးများအား ဖယ်ရှားရေးလိုအပ်ချက်ကို လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်များ ပိုမို သတိပြုလာမိစေရန် အရေးကြီးမှုကိုလည်းကောင်း IPU အထွေထွေအတွင်းရေးမှူးချုပ်က အလေးပေး ပြောကြားခဲ့ပါသည်။ IPU အထွေထွေအတွင်းရေးမှူးချုပ်သည် SUN ၏ ဦးဆောင် အုပ်စုတွင် ပါဝင်ခဲ့ချိန်မှစ၍ IPU သည် အာဟာရမြှင့်တင်ရေးလှုပ်ရှားမှုတွင် ပါဝင်ရန် ပါလီမန် ၃၂ ခု ကို စုစည်းနိုင်ခဲ့ပါသည်။

“အမျိုးသမီးတိုင်း ကလေးသူငယ်တိုင်းအတွက် လွတ်လပ်သော တာဝန်ခံမှုအဖွဲ့”၏ တတိယ မြောက် နှစ်စဉ်အစီရင်ခံစာတင်သွင်းသည့် အစီအစဉ်သို့ IPU က ပါဝင်တက်ရောက်ခဲ့ပါသည်။

အထက်ပါအဖွဲ့သည် အမျိုးသမီးများနှင့် ကလေးသူငယ်များရင်ဆိုင်နေရသည့် ကျန်းမာရေးစိန်ခေါ်မှု များကို ဖြေရှင်းရန် အားပေးသည့် ကမ္ဘာ့လှုပ်ရှားမှုတစ်ခုဖြစ်ပါသည်။

“ပုဂ္ဂလိကကဏ္ဍ၊ မည်သူကတာဝန်ခံသနည်း” ဟူသောခေါင်းစဉ်ပါ အစီရင်ခံစာက အမျိုးသမီး များ၊ ကလေးသူငယ်များ၊ ဆယ်ကျော်သက်များကို ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးအတွက် ကျန်းမာရေး ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်း၊ ဆေးဝါးထုတ်လုပ်မှုလုပ်ငန်း၊ အစားအစာ နှင့် အဖျော်ယမကာ လုပ်ငန်းတို့တွင် ပါဝင်ဆောင်ရွက်နေကြသည့် ပုဂ္ဂလိကကုမ္ပဏီများအား စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းများ ချမှတ်ခြင်းကို အားဖြည့်လုပ်ဆောင်ရန် ကမ္ဘာတစ်ဝှမ်းရှိ အစိုးရများအား တိုက်တွန်းထားပါသည်။

နေ့လယ်စာစားပွဲ၌ IPU အထွေထွေအတွင်းရေးမှူးချုပ်က ပြောကြားရာတွင် ပုဂ္ဂလိကကဏ္ဍ တွင် လုပ်ဆောင်နေသူများ၏ လုပ်ငန်းများနှင့် တာဝန်ရှိမှုများကို ရှင်းလင်းစွာ သတ်မှတ်ပေးနိုင်မည့် “စွမ်းဆောင်နိုင်သော ဥပဒေပြုမှုပတ်ဝန်းကျင်” တစ်ခုကိုဖန်တီးရန်အတွက် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် များသည် ပြိုင်ဘက်ကင်းသော အနေအထားတွင်ရှိကြောင်း ပြောကြားပါသည်။

IPU အထွေထွေအတွင်းရေးမှူးချုပ်က “လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များသည် ကျန်းမာရေးနှင့် အာဟာရဆိုင်ရာဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများကို ရရှိနိုင်ရေးကို ဟန့်တားနေသည့် အတားအဆီးများကို ဖယ်ရှားပေးနိုင်ကြောင်း၊ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများက တာဝန်ခံလိုက်နာရမည့်စံနှုန်းများကို သတ်မှတ် ပေးနိုင်ကြောင်း၊ ထိခိုက်လွယ်ဆုံးပုဂ္ဂိုလ်များ၏ ကျန်းမာရေးအတွက် အပြုသဘောဆောင်သော ကဏ္ဍမှ ဆောင်ရွက်ပေးရန် ပုဂ္ဂလိကကဏ္ဍအတွက် ဆွဲဆောင်မှုများကို ထောက်ပံ့ပေးနိုင်ကြောင်း” ဆက်လက်ပြောကြားပါသည်။

ကုလသမဂ္ဂအထွေထွေအတွင်းရေးမှူးချုပ်၏ ဖိတ်ကြားချက်အရ IPU ဥက္ကဋ္ဌသည် “အမျိုးသမီး တိုင်း ကလေးသူငယ်တိုင်းအတွက် လွတ်လပ်သောတာဝန်ခံမှုအဖွဲ့”၏ အဆင့်မြင့် ဦးဆောင်အဖွဲ့တွင် မကြာသေးမီက စတင်ပါဝင်ခဲ့ပါသည်။ ထိုဦးဆောင်အဖွဲ့အစည်းအဝေးကို ကုလသမဂ္ဂအထွေထွေ ညီလာခံ၏ ဆက်စပ်အစည်းအဝေးတစ်ခုအဖြစ် ကျင်းပခဲ့ပါသည်။ IPU ဥက္ကဋ္ဌသည် Partnership for Maternal, Newborn and Child Health (PMNCH) “မိခင်၊ မွေးကင်းစနှင့် ကလေးသူငယ်တို့၏ ကျန်းမာရေးအတွက် မိတ်ဖက်အဖွဲ့”၏ နှစ်စဉ်တာဝန်ခံမှု အစည်းအဝေးသို့ တက်ရောက်ခဲ့ပါသည်။ IPU နှင့် PMNCH တို့သည် မိခင်နှင့်ကလေး ကျန်းမာရေးကိုမြှင့်တင်ရေးအတွက် နီးကြား သတိရှိ

မှုကိုမြှင့်တင်ရန်နှင့် ဥပဒေများပြဋ္ဌာန်းပေး ရန်အတွက် IPU က ပါလီမန်များ သို့ပေးသော နည်းပညာ အကူအညီကို အားဖြည့်ပေးပါမည်။

(၇၃) ကြိမ်မြောက် ကုလသမဂ္ဂအထွေထွေညီလာခံ၏ ဆက်စပ်အစည်းအဝေးတစ်ခု၌ ကျား/မ တန်းတူညီမျှဖြစ်မှုကို မြှင့်တင်ပေးသည့် “ဦးဆောင်ကွန်ရက်”တစ်ခုဖြစ်သော International Gender Champions (နိုင်ငံတကာ ကျား/မ တန်းတူညီမျှရေးကြိုးပမ်းသူများအဖွဲ့) က Gender Responsive Assemblies Toolkit (ကျား/မ တန်းတူညီမျှမှုကို လိုလားသော ညီလာခံများဆိုင်ရာ လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများ) ကို ဖော်ထုတ်တင်ပြခဲ့ပါသည်။ ထိုလုပ်ထုံးလုပ်နည်းများကို ညီလာခံများတွင် အားလုံးပိုမို၍ ပါဝင်စေရန်နှင့် နှောင့်ယှက်မှုကင်းသော ပတ်ဝန်းကျင် ဖြစ်စေရန် စိတ်ပါဝင်စားသူ များအတွက် သတ်မှတ်ထားပါသည်။ ထိုလုပ်ထုံးလုပ်နည်းများ သည် ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့ များတွင် ကျား/မ ညီမျှစွာ ပါဝင်စေရန်အားပေးပြီး သုံးသပ်ဆွေးနွေးမှုများတွင် အမျိုးသမီးများ အဓိပ္ပာယ်ရှိစွာ ပါဝင်မှုကို မြှင့်တင်ပေးပါသည်။ ထို့အပြင် အစည်းအဝေး အစီအစဉ်များနှင့် ရလဒ် များတွင် ကျား/မ တန်းတူညီမျှမှုကို တိုးမြှင့်ပေးပါသည်။

နိုင်ငံတကာ ကျား/မ တန်းတူညီမျှရေးကြိုးပမ်းသူဖြစ်သည့် IPU အထွေထွေအတွင်းရေးမှူး ချုပ် Mr.Martin Chungong က ပြောကြားရာတွင် ကမ္ဘာတစ်ဝန်းရှိ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၊ လွှတ်တော်ဝန်ထမ်းများအတွက် ညီလာခံကျင်းပပေးသည့် အဖွဲ့အစည်းဖြစ်သော IPU သည် ကျား/မ တန်းတူညီမျှမှုကို IPU ညီလာခံများ၏ ကဏ္ဍတစ်ခုအနေဖြင့် အစဉ်လုပ်ဆောင်လျက်ရှိ ကြောင်း၊ IPU က ဖွဲ့စည်းထားသော အဖွဲ့အားလုံး၏ ကျား/မ ပါဝင်ဖွဲ့စည်းမှုကို စိစစ်ခြင်း၊ အများသိအောင် အစီရင်ခံခြင်းတို့ကို ဆောင်ရွက်နေကြောင်း၊ ထိုအဖွဲ့များတွင် အမျိုးသမီးဦးရေ အနည်းဆုံး ၃၀ ရာခိုင်နှုန်းပါဝင်စေရန် လုပ်ဆောင်လျက်ရှိကြောင်း၊ အထက်ပါ toolkit (လုပ်ထုံး လုပ်နည်းများ) တွင် IPUနှင့် အခြားအဖွဲ့အစည်းများအား ပိုမိုကောင်းမွန်သော ကျား/မ တန်းတူညီမျှ မှုကို ရရှိစေမည့် လက်တွေ့အကြံပြုချက်များ အပြည့်အစုံပါဝင်ကြောင်း ပြောကြားပါသည်။